
    Elektronický zpravodaj měsíčníku Hospodářských novin 

Šňůra seminářů začala 
V květnu odstartovala série seminářů, které 

připravili pracovníci odboru regionálního 
rozvoje Krajského úřadu Ústeckého kraje pro 
zastupitele obcí i kraje. »Chceme seznámit 
zastupitele s hlavními principy fungování 
strukturálních fondů, možnostmi obcí při po-
dávání žádostí o finanční dotace ze strukturál-
ních fondů i hlavními principy administrace 
dotací,« poznamenal náměstek hejtmana kraje 
Radek Vonka. Semináře už úspěšně proběhly 
v Bílině, Teplicích, Mostě a Litvínově, 
v nejbližších termínech se chystají v Děčíně a 
Podbořanech (9. 6.), Kadani (14. 6.), Rumbur-
ku, Roudnici nad Labem (15. 6.) a ve Varn-
sdorfu (16. 6.). Semináře jsou financovány ze 
strukturálních fondů EU a z rozpočtu Ústecké-
ho kraje. Organizačně je zajišťují pracovníci 
Severočeského sdružení obcí, u nichž se lze na 
jednotlivé semináře přihlásit.  

Odtahy v Praze: Už jen MP 
Od 1. ledna 2006 bude zajišťovat odtahy 

špatně parkujících vozidel na území hlavního 
města Městská policie. Rozhodla o tom Rada 
hl. m. Prahy. »Od roku 2000 v Praze funguje 
model odtahové služby vycházející z principu, 
že tuto agendu vykonává Technická správa 
komunikací (TSK) a odtahová parkoviště 
provozují soukromé společnosti,« připomněl 
náměstek primátora Mgr. Rudolf Blažek. 
»Vzhledem k tom, že letos budou ukončeny 
všechny stávající smlouvy, které uzavřela 
TSK, veškerou činnost v souvislosti s odtahy 
bude nově zajišťovat pouze městská policie a 
Správa služeb Městské policie hl. m. Prahy. 
Změní se i tok financí, občan bude platit za 
svůj přestupek přímo městu a nikoliv soukro-
mé firmě a celý systém bude samofinancova-
telný,« dodal náměstek. 

8. 6. 2005   
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Obcím kyne podpora pro autobusy na zemní plyn 
Program podpory alternativních paliv v do-

pravě – zemní plyn, který usnadní náhradu 
benzínu a nafty ekologicky šetrnějšími palivy, 
byl v polovině května schválen vládou. Snaha 
Ministerstva životního prostředí snižovat zne-
čištění ovzduší silniční dopravou tak nabývá 
konkrétních obrysů. »Znečištění ovzduší 
z automobilů zatím stále roste. Během posled-
ních patnácti let se zvýšily emise hlavního 
skleníkového plynu – oxidu uhličitého – téměř 
o polovinu a pevných prachových částic do-
konce o 120 %,« popsal důvody vzniku tohoto 
programu ministr život-
ního prostředí RNDr. 
Libor Ambrozek.  

První etapa programu 
se zaměřila na zemní 
plyn, který je pro ochra-
nu ovzduší perspektivní, 
ale kvůli řadě bariér se 
nedostatečně využívá. 
Cílem vlády je nahradit 
do roku 2020 celkem  
10 % benzínu a nafty 
zemním plynem (CNG).  

Vládou schválený 
program podle RNDr. 
Martina Bursíka, porad-
ce ministra životního prostředí, proto stabilizu-
je spotřební daň pro zemní plyn v dopravě na 
úrovni minimální sazby spotřební daně do roku 
2020. Protože spotřební daň z benzínu a nafty 
poroste, bude se konkurenceschopnost zemní-
ho plynu v dopravě stále zvyšovat. Program 
zachovává investiční podporu Ministerstva 
dopravy na obnovu vozidel MHD a veřejné 
linkové autobusové dopravy i po roce 2007. 
Navíc budou moci města, obce a sdružení obcí 
požádat již letos a příští rok Ministerstvo do-
pravy o čerpání z celkem 3,9 miliónu eur  

z Operačního programu Infrastruktura 
(opatření 2.3. Podpora alternativních paliv 
v dopravě). Na rozvoji se bude podílet i plyná-
renství, které formou dobrovolné dohody pone-
se závazek výstavby plnicích stanic.  

Kvůli chybějící síti plnicích stanic se bude  
v nejbližších pěti letech využívat zemní plyn 
zejména v autobusech městské a příměstské 
dopravy, vozidlech taxi, odvozu odpadu a dal-
ších služeb – tedy ve vozidlech, jejichž provoz 
není vázán na síť čerpacích stanic. Součástí 
programu je i úkol pro ministry jednat se spo-

lečností RWE Transgas 
o dobrovolné dohodě 
zajišťující podíl společ-
nosti na výstavbě plni-
cích stanic. Společnost 
již oznámila, že tento 
rok vybuduje další čtyři 
plnicí stanice – v Brně, 
Ústí nad Labem, Ostravě 
a Středočeském kraji.  
Nyní u nás jezdí 75 
CNG autobusů českého 
výrobce Ekobus a zhru-
ba 150 přestaveb Karo-
sa. Plynové autobusy 
jezdí v Litoměřicích, 

Liberci, Havířově, Prostějově, Semilech, Jičí-
ně, Teplicích, na Ústecku a Liberecku, v Jindři-
chovicích pod Smrkem. Letos se k nim přidají 
nové CNG autobusy v Jilemnici (regionální 
doprava západních Krkonoše), Janských Láz-
ních (regionální doprava východní Krkonoše), 
Lázních Jeseník (městská doprava) a v Brně. 

MŽP je připraveno poskytovat zájemcům 
z řad obcí, měst a regionů konzultace při jejich 
rozhodování o přechodu na ekologická alterna-
tivní paliva. 

( t z )  

AKT UÁL NĚ  

O ČEM SE MLUVÍ 

Kromě autobusů na zemní plyn se objevily i 
první elektrobusy. Tento jezdí ve Znojmě. 
                                           Foto: Vendula Fantová 

Moderní obec 7/2005 
 

Příloha: Městský mobiliář 
 

Témata komerčních prezentací: 
• venkovní hodiny a reklamní panely 
• informační systémy, dopravní ukazatele a  

směrovky 
• stroje a zařízení na úpravu travnatých a květinových 

ploch 
• lavičky, odpadkové koše, osvětlení, kašny,  

odpočívadla, značení 
• poradenství pro úpravu veřejných prostor 
• leasing strojů a zařízení 
• jednotný vizuální systém 

 

Téma měsíce:  
Cyklostezky a související služby 

• značení cyklostezek a cyklotras, orientační  
systémy 

• GPS 
• mapy 
• financování, stavba, údržba 

 

Uzávěrka objednávek inzerce: 9. června 2005 
Vychází: 7. července 2005 

 

Bližší informace:  
Petr Pfleger, tel.: 233 071 403, 603 198  873 

e-mail: petr.pfleger@economia.cz 

Ještě do 1. července 2005 se mohou města, obce i neziskové organizace ucházet se svou zelenou 
stezkou/Greenway o ceny Evropské asociace zelených stezek/Greenways. Tři hlavní ceny letos 
obdrží projekty stezek, které budou nejlépe demonstrovat vybrané téma pro letošní rok: Aktivity a 
propagace na existující Greenway. Zároveň obdrží jeden projekt zelené stezky/Greenway i cenu 
mobility za atributy spojené s tématem letošního Evropského týdne mobility: Do práce a do školy 
– bez auta.  

Uchazeči o ceny musí splňovat definici zelené stezky stanovanou Evropskou asociací 
Greenways. Podle ní jsou zelenými stezkami komunikace určené výhradně pro bezmotorovou 
dopravu, které jsou vybudované v souladu s ochranou životního prostředí a zlepšují kvalitu života 
podél těchto stezek. Konzultace k vyplnění přihlášky poskytne Nadace Partnerství – kontakt:  
Daniel Mourek, Nadace Partnerství, e-mail: daniel.mourek@ecn.cz , telefon/fax: 274 816 727, 
mobilní telefon: 736 747 361, www.nadacepartnerstvi.cz . 

( t z )  

Zelené stezky mohou získat evropské ceny 

http://www.moderniobec.cz
mailto:petr.pfleger@economia.cz
mailto:daniel.mourek@ecn.cz
http://www.nadacepartnerstvi.cz
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O obnovitelných energiích 
Praktickou využitelností obnovitelných 

zdrojů energie (OZE) se má ve středu  
15. června zabývat mezinárodní konference 
v Děčíně. Pořádají ji Green City Denmark, 
firma Ventos a město Děčín. V rámci konfe-
rence se uskuteční i výstavka technologií vyu-
žívajících OZE a následujícího dne také ex-
kurze do firem, které mohou předvést úspěšné 
projekty z této oblasti.  

Na konferenci se bude mj. hovořit o mož-
nostech státní a další finanční podpory projek-
tům využívajících OZE, jak jsou pro tuto ob-
last nastavena legislativní pravidla, jaké exis-
tují konkrétní zkušenosti energetických úspor 
při přestavbě budov, jak mohou fungovat so-
lární kolektory v nemocnicích a veřejných 
stavbách, jak nejlépe vybrat kotelny pro bio-
masu a jak s biomasou obchodovat apod. Spo-
lu s českými experty na konferenci vystoupí 
rovněž odborníci z Dánska. Více informací u 
Regionální rozvojové agentury Ústeckého 
kraje (tel.: 476 206 538, e-mail: rra@rra.cz). 

Jak dosáhnout na dotace 
Zástupci obcí, mikroregionů, neziskových 

organizací, škol, dalších institucí a podnikatelé 
se mohou už zítra, ve čtvrtek 9. 6., zúčastnit 
semináře, kde se dozvědí, jak předkládat pro-
jekty a žádosti o dotace z fondů Evropské 
unie. Seminář se bude konat od 9.30 do 12 
hod. v Kongresovém a kulturním centru Ro-
háč v Třeboni a účast je bezplatná.  

»Účastníci se dozvědí podrobnosti o nejrůz-
nějších podpůrných programech, jako je např. 
Dispoziční fond INTERREG III A, Operační 
program Rozvoj lidských zdrojů či Společný 
regionální operační program,« uvedla Šárka 
Jelínková, projektová manažerka poradenské 
společnosti KP projekt. Po ukončení semináře, 
asi od 12.30, budou následovat individuální 
konzultace. Seminář organizuje Třeboňská 
rozvojová, o.p.s., v rámci projektu INTER-
REG III A s názvem Centrum pro přeshraniční 
spolupráci. 

Na téma rozvoj lidských zdrojů 
Konference na téma »Průzkum potřeb roz-

voje lidských zdrojů ve veřejné správě« se 
uskuteční 21. června 2005 v Autoklubu, Ople-
talova 29, Praha 1 jako závěr projektu Minis-
terstva pro místní rozvoj »Průzkum potřeb 
rozvoje lidských zdrojů na krajských, měst-
ských a obecních úřadech a následné zpraco-
vání metodiky práce s lidskými zdroji ve ve-
řejné správě v kontextu zvyklostí EU«. Na 
konferenci mj. zazní zkušenosti s hodnocením 
pracovníků Městského úřadu v Prostějově 
(Ing. Lubomír Baláš, tajemník MěÚ) a ode-
znějí přednášky jako Hodnocení jako strate-
gický proces a jeho vztah k ostatním personál-
ním činnostem (Petra Galdová z personálního 
odboru Moravskoslezského kraje) či Význam 
hodnocení pracovníků pro zvyšování kvality 
výkonu veřejné správy (Mgr. Ing. Jiří Hořá-
nek, tajemník MěÚ Písek). Více informací 
podá I. Zdráhalová, tel.: 222 316 966,  
777 740 509, e-mail: zdrahalova@vcvscr.cz . 

První jihočeská »oběť zákona« je z Nové Pece 
První rozhodnutí o zániku mandátu člena 

obecního zastupitelstva z důvodu neslučitel-
nosti této funkce s výkonem funkce statutární-
ho zástupce příspěvkové organizace, kterou 
obec zřizuje, podepsal v pondělí 6. června 
PhDr. Jan Stráský, ředitel 
Krajského úřadu (KÚ) Jiho-
českého kraje. Tuto povin-
nost mu ukládá novela záko-
na o středu zájmů, účinná od 
1. března tohoto roku. 

»Podle dosavadních po-
znatků, které máme k dispo-
zici, sice jde o první případ, 
který mě vedl k rozhodnutí 
o zániku mandátu zastupite-
le, avšak zdaleka ne posled-
ní. Některá obecní zastupi-
telstva už tuto záležitost 
vyřešila sama, ale víme, že v některých měs-
tech a obcích se rozhodli ponechat řešení střetu 
zájmu až na moje rozhodnut,« uvedl ředitel. 

Krajský úřad vyzval prostřednictvím svých 
Informačních listů všechny jihočeské obce a 

města, aby mu do 17. června nahlásily ty přípa-
dy, kdy nastala neslučitelnost výkonu funkce 
člena zastupitelstva s jinou funkcí a nebyla 
odstraněna. Poté ředitel vyzve starostu, aby 
svolal mimořádné jednání zastupitelstva, na 

němž by mělo dojít k odstra-
nění neslučitelnosti – a po-
kud se tak do 21 dnů nestane 
anebo zastupitelstvo takový 
případ nevyřeší, o zániku 
mandátu rozhodne ředitel 
KÚ. 
»Do situace, kdy se zastupi-
telstvo ani po mé výzvě 
nedobralo řešení, se dostala 
jako první Nová Pec, a proto 
jsem rozhodl o zániku zastu-
pitelského mandátu paní 
Marie Heřmanské, která je 

ředitelkou základní školy v Nové Peci, již zři-
zuje obec,« dodal PhDr. Jan Stráský. Rozhod-
nutí ředitele krajského úřadu by mohl ještě 
zrušit krajský soud. 

( t z )  

IMPA2005: Hovořilo se i o biometrických pasech 
Jako mimořádně úspěšný mohou organizátoři 

– Plzeňský kraj a chebská poradenská společ-
nost MIM Consulting ve spolupráci se Západo-
českou univerzitou v Plzni – hodnotit už  
IV. ročník konference IMPA2005, který se 
uskutečnil minulý týden v kongresovém centru 
Darovanský dvůr u obce Břasy na Plzeňsku. 

Konference se věnovala možnostem využití 
informačních a komunikačních technologií ve 
veřejné správě (včetně představení konkrétních 
úspěšných projektů z této oblasti) a kromě čtyř 
desítek přednášejících se jí účastnilo zhruba 
160 zástupců obcí, měst, krajů i odborných 
firem nejen z Plzeňského 
kraje, stejně jako pracov-
níci ministerstev vnitra a 
informatiky. Mediálním 
partnerem celé akce byl i 
časopis Moderní obec a 
portál iHNed.cz. 

Protože se k průběhu 
konference IMPA2005 a některým nejzajíma-
vějším příspěvkům, které na ní zazněly, vrátí-
me v srpnovém vydání Moderní obce, zastav-
me se krátce především u vystoupení ředitele 
odboru informatizace veřejné správy Minister-
stva vnitra Ing. Tomáše Holendy. 

Ten totiž informoval o chystaném zavádění 
tzv. biometrických pasů s čipem, které zaručují 
vysokou ochranu proti padělání a zneužití. 
Jejich zavedení pro celou ČR má stát zhruba 
4,5 miliardy korun a žádosti o jejich vydání 
kvůli náročnější proceduře (včetně nasnímání 
žadatele podle striktně daných podmínek přímo 
na žádost o pas) bude možné podávat už jen na 
úřadech obcí s rozšířenou působností. 

Tyto tzv. trojkové obce si k tomu budou mu-
set předem připravit administrativní kapacity, 
přičemž Ministerstvo vnitra počítá s tím, že 
jedno takové územní pracoviště bude obsluho-
vat zhruba 35 tisíc obyvatel. Ministerstvo rov-
něž navrhuje, aby obce s rozšířenou působností 
obdržely na vytvoření takové kapacity příspě-
vek ve výši 22 korun na každého obyvatele ve 
svém správním obvodu. 

Biometrický pas by měl platit deset let a za 
jeho vystavení by se požadoval podstatně vyšší 
poplatek než dosud (nyní se za vystavení ces-
tovního pasu v nezkrácené lhůtě platí 200 ko-

run). Na námitky, které 
v té souvislosti zaznívají – 
totiž že se tím omezí mož-
nosti sociálně slabších 
skupin obyvatelstva cesto-
vat do zahraničí – ředitel 
Holenda připomněl, že pro 
cestování po zemích Ev-

ropské unie bude našim občanům nadále stačit 
občanský průkaz. Lidem, kteří cestují napří-
klad do zámoří, by ani případný vyšší poplatek 
za vystavení pasu (Ing. Tomáš Holenda zmínil 
možnost až 1500 korun) patrně neměl činit 
zásadnější problémy. 

Za připomenutí však rovněž stojí ujištění Ing. 
Jana Pokorného z Ministerstva informatiky 
(MI), který na náš dotaz na tiskové konferenci 
v rámci konference potvrdil, že projekt MI 
Elektronický podpis obcím zdarma bude po-
kračovat po celý letošní rok. (O tomto projektu 
jsme již několikrát psali, více informací najdete 
na www.testcom.cz .) 

( r š )  

PhDr. Jan Stráský rozhodl o zániku 
zastupitelského mandátu ředitelky 
školy, již zřídila obec.  Foto: I. Hošková 

Ukázkové číslo časopisu Moderní obec si můžete  ZDARMA objednat  
na tel. čísle 800 11 00 22 nebo na adrese http://www.economia.cz/info/mo/ 
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Splavnění řeky a využití letiště 
Odborný seminář o budoucím rozvoji vodní 

a letecké dopravy v Jihočeském kraji chystá 
na zítřek, čtvrtek 9. června, od 14 hodin  
v Českých Budějovicích Jihočeská hospodář-
ská komora (JHK). Záštitu nad ním převzal 
náměstek hejtmana Jihočeského kraje Robin 
Schinko. »Cílem prezentace je seznámit pod-
nikatele, zástupce státní správy, samosprávy a 
veřejnost se stavem příprav ve splavnění Vlta-
vy v jihočeské části toku a ve využití vojen-
ského letiště v Plané u Českých Budějovic pro 
civilní letecký provoz,« řekl manažer Sdružení 
doprava při JHK František Šíma. 

Brno dostane moderní kanceláře  

»Věřím, že tento projekt významně rozšíří 
nabídku kvalitních kancelářských prostor a 
zkulturní i atraktivní část našeho města,« pro-
hlásil minulý týden primátor Brna Richard 
Svoboda, když se zahajovala stavba adminis-
trativního centra Spielberk Office Centre 
uprostřed jihomoravské metropole. To nabídne 
60 tisíc metrů čtverečních kancelářských 
prostor nejvyšší kategorie A. Podle představy 
developera – společnosti CTP Invest – budou 
první budovy k dispozici k pronájmu od pod-
zimu 2005. Jako první nájemce se už ohlásila 
německá letecká společnost Lufthansa, která 
do tohoto administrativního centra umístí své 
call centrum a zaměstná v něm stovku lidí. 
Více informací na www.spielberg.cz . 

Samolepka, která chválí 
»V tomto zařízení jsou handicapovaní spolu-

občané s bezbariérovostí zcela spokojeni.« 
Samolepkou s tímto textem budou vítat své 
návštěvníky bruntálské objekty, které postiže-
ným umožní pokud možno plnou soběstač-
nost. Na takovém přístupu k majitelům a pro-
vozovatelům objektů ve městě se v uplynu-
lých týdnech shodli členové pracovní skupiny 
pro zdravotně postižené komunitního plánová-
ní sociálních služeb v Bruntále. Označovat 
bezbariérové objekty budou sami handicapo-
vaní, zejména vozíčkáři, po dohodě s majiteli 
a provozovateli zařízení. »Chceme, aby samo-
lepka byla chloubou daného zařízení, značila a 
umožňovala opravdovou samostatnost a ply-
nulý pohyb zdravotně postiženého občana v 
daném objektu,« řekla bruntálská vozíčkářka 
Alena Jančíková. V návaznosti na používání 
samolepek vznikne mapa pro handicapované 
turisty a místní občany, aby měli přehled, kde 
a jaké zařízení mohou bez problémů navštívit.   

SMO vyzval k posílení finanční nezávislosti obcí 
Obce a města by přivítaly, kdyby místo větši-

ny státních dotací dostávaly peníze přímo do 
svých rozpočtů. Ty by pak totiž mohly lépe 
využít podle vlastního uvážení. Tento fakt 
vyplynul mimo jiné z jednání IX. sněmu Svazu 
měst a obcí České republiky (SMO), který se 
uskutečnil ve dnech 26. a 27. května 2005 ve 
Žďáru nad Sázavou. 

»Svaz usiluje o posílení finanční nezávislosti 
obcí, což znamená zvýšit příjmy pro obce. 
Dnes je infrastrukturní 
zadluženost měst a obcí 
příliš veliká, než aby 
municipality mohly 
hradit všechny potřebné 
komunální aktivity ze 
svých rozpočtů. Proto 
by se rozpočty obcí a 
měst – a zejména vlastní 
zdroje – měly posílit. 
Obce by místo dotací na 
jednotlivé programy 
měly dostat finanční 
prostředky ve svých 
příjmech, případně v daních, a vynaložit je tak, 
jak rozhodne zastupitelstvo. Proto náš svaz 
usiloval o novelizaci zákona o rozpočtovém 
určení daní. Ministerstvo financí to však odmí-
talo s tím, že k novelizaci tohoto zákona dojde 
až po navýšení daňových příjmů krajů,« uvedl 
předseda Svazu měst a obcí ČR, poslanec Ev-
ropského parlamentu a bývalý primátor Hradce 
Králové Ing. Oldřich Vlasák.  

Zdůraznil také, že SMO chce bojovat proti 
rozbujelé administrativě, kterou je třeba podro-
bit důkladné revizi a výrazně omezit. Podle 
předsedy SMO je rovněž nutné daleko lépe 

využívat strukturální a kohezní fondy EU na-
příklad i tím, že by pro ně bylo zřízeno jedno 
informační místo. Dále je třeba, aby SMO 
společně s orgány státu spolupracoval na meto-
dice využívání těchto evropských peněz. 

Na otázku, jak je svaz spokojen s výší pří-
spěvku pro obce na výkon přenesené působ-
nosti, Ing. Oldřich Vlasák odpověděl: 
»Navýšením prostředků na výkon přenesené 
působnosti na rok 2005 o 5 % byly zohledněny 

naše nejzávažnější při-
pomínky. Ovšem počítá-
me s tím, že tento trend 
bude pokračovat také v 
příštím roce, i když si 
uvědomujeme, že vlast-
ně nikdy nebudou veš-
keré prostředky na služ-
by, které obce dělají pro 
stát, hrazeny úplně. 
Otázkou zůstává, kolika 
procenty by do těchto 
služeb měla přispívat 
obec z vlastního roz-

počtu. V krajním případě se domníváme, že 
veškeré služby, které si stát objedná, by měly 
být státem také hrazeny, tak jako tomu bylo za 
existence okresních úřadů. Na druhou stranu 
jsem si vědom, že jistá motivace ke snižování 
počtu zaměstnanců a agend být musí. Proto 
bych rád viděl, aby výše příspěvků na výkon 
přenesené působnosti činila alespoň 90 %. To 
by byl reálný kompromis.« 

( t z )  
 

Záznam z jednání IX. sněmu SMO ČR a přijaté 
dokumenty jsou k dispozici na www.smocr.cz .  

Doživotní renta pro starosty? Svaz ji nepožaduje! 
Ihned po IX. sněmu Svazu měst a obcí ČR 

zazněly v některých médiích zkreslené infor-
mace, že tento vrcholný orgán svazu vyzval  
k zavedení doživotní renty pro starosty.  
Ve skutečnosti tento názor zastávají pouze 
někteří starostové, nikoliv SMO jako jejich 
zastřešující organizace s celostátní působností. 
Ani na květnovém sněmu SMO se tento poža-
davek vůbec neprojednával a zazněl pouze jako 
jedna věta v diskusi. 

»Svaz žádnou doživotní rentu pro starosty 
neprosazoval, neprosazuje a v nejbližších dvou 
letech nebude prosazovat,« komentoval dezin-
formace části médií mluvčí SMO Jaroslav 
Lenert. Podle jeho slov IX. sněm SMO pouze 

podpořil požadavek na výsluhu pro starosty, 
což je jakási obdoba několika měsíčních platů, 
které za splnění určitých podmínek dostává 
každý zaměstnanec při odchodu ze zaměstnání. 
Podobně mají nárok na odstupné i odcházející 
ministři a další ústavní činitelé.  

V  případě starostů by šlo pouze o jednorázo-
vě vyplácenou částku po ukončení volebního 
období. SMO prosazuje, aby výše výsluhy byla 
závislá na době, kterou ten či onen starosta 
strávil jako uvolněný funkcionář. Výše částky 
by byla záležitostí jednání mezi svazem a stát-
ními orgány.  V žádném případě by však nešlo 
o doživotní rentu. 

( r š )  

Hostem sněmu byl premiér Jiří Paroubek 
(vlevo) i místopředsedkyně Poslanecké sně-
movny Miroslava Němcová. Uprostřed předse-
da SMO Oldřich Vlasák.      Foto: Lenka Zgrajová 

Obce: Dotace vracet jen při vážném pochybení 
IX. sněm SMO mj. uložil předsednictvu 

svazu obrátit se »ve věci kontrol dotací obcí 
finančními kontrolními orgány státu na předse-
du vlády a ministra financí se žádostí o pomoc 
při řešení situace obcí, které se na základě 
nesprávného, neadekvátního, nelogického a  
v některých případech nezákonného postupu 
kontrolních finančních orgánů ocitly bez vlast-
ního zavinění v neřešitelné finanční situaci«.  

Zároveň předsednictvu uložil, aby »ini- 
ciovalo okamžitou diskusi s kompetentními 
představiteli orgánů státní správy ve věci pří-
pravy a zavedení metodických postupů, které 
by jasně určovaly základní kontrolní mecha-
nismy ve výkonu kontroly alokace dotací obcí 
a případy, kdy obce zásadně porušují rozpočto-
vou kázeň, tedy kdy nerealizovaly nebo vážně 

(Pokračování na stránce 4) 
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Při příležitosti mezinárodní vodohospodářské 
výstavy Vodovody – Kanalizace 2005 na praž-
ském holešovickém Výstavišti byly koncem 
května oznámeny i výsledky prvního ročníku 
soutěže Vodohospodářská stavba roku.  

Soutěž vyhlásilo Sdružení oboru vodovodů  
a kanalizací ČR 
(SOVAK) ve spoluprá-
ci se Svazem vodního 
hospodářství a pod 
záštitou Ministerstva 
zemědělství ČR. Orga-
nizačním garantem se 
stala vodohospodářská 
firma Aquion, s.r.o. 

Do soutěže se mohly 
přihlásit stavby dokon-
čené v letech 2002 až 
2004 včetně těch, je-
jichž poslední etapa, 
která celek kompletuje, 
byla dokončena v prvním čtvrtletí letošního 
roku. Pořadatelé zaregistrovali celkem 15 při-
hlášených staveb. 

V kategorii Stavby pro zásobování vodou 
zvítězily: 
• úpravna vody Kozičín (investor: Svazek obcí 
pro vodovody a kanalizace, Příbram; projek-
tant: Centroprojekt Zlín, a.s.; dodavatel: Met-
rostav, a.s.; provozovatel: 1. SčV, s.r.o.) 
• vodovodní přivaděč Fulnek, Hranice, Přerov 
(investor:  SMVaK a.s.; VaK Přerov, a.s.; pro-
jektant: Voding Hranice, s.r.o.; dodavatel: 
Ingstav Ostrava, a.s.; VaK JČ, a.s.) 

V kategorii Stavby pro odvádění a čištění 
odpadních vod zvítězily: 
• rekonstrukce kanalizace I. a II.etapa – Mari-
ánské Lázně (investor: CHEVAK Cheb, a.s.; 
projektant: Ing. Vladimír Palivec; dodavatel:  
SSŽ, a.s., a Brochier, s.r.o.) 

• rekonstrukce a inten-
zifikace ČOV Kralupy 
nad Vltavou (investor: 
Vodárny Kladno Měl-
ník a.s.; projektant: 
Hydroprojekt CZ a.s.; 
dodavatel: Metrostav 
a.s.; provozovatel: 
Středočeské vodárny 
a.s.) 
V kategorii Ostatní 
v o d o h o s p o d á ř s k é 
stavby zvítězily: 
• protipovodňová opat-
ření na ochranu hlavní-

ho města Prahy, etapa 002 Malá Strana a Kam-
pa (investor: Magistrát hl. m. Prahy; projek-
tant: Hydroprojekt CZ, a.s.; dodavatel: Subter-
ra, a.s.) 
• rekonstrukce velké plavební komory Roudni-
ce nad Labem (investor: Povodí Labe s.p.; 
projektant: JAAKKO PÖYRY INFRA Aquatis 
a.s.; dodavatel: Metrostav, a.s.) 
• Zvláštní cena byla udělena stavbě Ariónova 
kašna (investor: statutární město Olomouc; 
projektant: Architektonická kancelář P. Pospí-
šil; dodavatel: HORSTAV, s.r.o.) 

( r š )  

Vodohospodářské stavby roku 2005 vyhlášeny 
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O reality se zajímají i obce 
Katastr nemovitostí, Nový stavební zákon a 

daně, Multifunkční a nákupní centra a Aktuál-
ní trendy v rozvoji trhu kancelářských ploch a 
investiční možnosti – tak se nazývají všechny 
čtyři panely konference Real Estate Market > 
Summer 2005, která se připravuje do pražské-
ho hotelu Andel´s Hotel Praha na 29. června 
2005. Konference je určen především zástup-
cům významných developerských a stavebně- 
-investičních společností, zástupcům finanč-
ních, právních a poradenských společností, ale 
i představitelům krajů, měst a obcí a veřejné 
správy a dalším odborníkům aktivně působí-
cím na českém realitním trhu. Budou na ní 
přednášet přední čeští i zahraniční experti a 
jejím pořadatelem je elektronický deník Sta-
vební fórum, přičemž odborným garantem 
akce je Asociace pro rozvoj trhu nemovitostí. 
Více http://www.stavebni-forum.cz/rem2005/. 

Na kole do Kolovče 
Plzeňský kraj s obcemi 
dokončuje značení 
nejdelší nadregionální 
cyklotrasy regionu, 
která vede z Prahy přes 
Plzeň až do německého 
Řezna (Regensburgu) 
po nejstarší zemské 
stezce. Trasa přichází 
ze Středočeského do 
Plzeňského kra je  
u obce Těně, dále vede 
Rokycanskem, kolem 

hradu Radyně přes Plzeň do Dobřan, podél 
Úhlavy, vodního hradu Švihov až do Kdyně, 
kde přetíná hranici kraje ve Všerubském prů-
smyku. Doprava na nově vyznačené cyklotra-
se č. 3 bude zahájena v sobotu 11. června pod 
záštitou náměstkyně hejtmana Mgr. Olgy Kal-
číkové a biskupa plzeňského Mons. Františka 
Radovského. Cyklisté vyjedou v 9 hod. z Dob-
řan, proti nim z německé strany z Eschlkamu. 
Setkání bude téhož dne odpoledne v Kolovči. 
Trasa z Dobřan do Kolovče měří 34 km. Zve-
me všechny příznivce cykloturistiky.  

Jaroslav Svěcený u »cihel« 
U »cihlového« stánku v ulici Na Příkopě  

v Praze se dnes 8. června od 14 hod. uskuteční 
autogramiáda houslisty a patrona 6. ročníku 
Akce cihla Jaroslava Svěceného. Výtěžek  
z prodeje symbolických dřevěných cihel  
s logem Akce cihla umožní zakoupit pozemek 
pro již třetí objekt chráněného bydlení v obci 
Slapy, v obci Plasna a v Ústí nad Labem. Za-
koupenou »cihlu« za 30 Kč si lze ponechat či 
ji vrátit podepsanou. Organizátoři podepsané 
kostky 21. června shromáždí v letním kině na 
pražském Střeleckém ostrově, kde proběhne 
happening a slavnostní vyhlášení výsledků 
Cihlového dne s kulturním programem. 

Ariónova kašna v Olomouci.                  Foto:archív 

narušily vlastní vinou aktivity podpořené státní 
dotací«. 

Sněm tak mj. reagoval i na výzvu Sdružení 
měst a obcí Plzeňského kraje vůči SMO ČR. 
Jak na sněmu uvedl předseda Sdružení měst a 
obcí Plzeňského kraje, starosta Hrádku  
u Rokycan Jaroslav Perlík, sdružení loni na 
podzim mezi obcemi v kraji provedlo průzkum 
k výsledkům kontrol ze strany finančních úřa-
dů od roku 1998. Odpovědělo v něm 86 obcí, 
které získaly státní dotace a díky jim realizova-
ly celkem 168 investičních akcí. Kontrola mezi 
těmito obcemi proběhla v 97 případech, z toho 
ve 44 byly zjištěny nedostatky. Celkem byl 
obcím vyměřen platební výměr ve výši 
357,186 mil. Kč, v 16 případech však obcím již 
byla stanovená částka prominuta v plné výši, 
další obce na výsledek svého odvolání čekají. 

Přitom ani jedna z kontrolovaných obcí dota-
ce nezpronevěřila. Nejčastější příčinou (přes  
85 % případů), proč jim bylo stanoveno dotaci 
vrátit, byly formální nedostatky, které nemohly 
ovlivnit či ohrozit samotnou investiční akci. 
V kraji dokonce podle Jaroslava Perlíka zazna-

menali případ, kdy kvůli platebnímu výměru 
na vrácení mnohamiliónové dotace byl odvolán 
starosta (Konstantinovy Lázně), ačkoliv pozdě-
ji bylo vrácení dotace městu odpuštěno. 

Povzbudivější je informace, že obci Vejprni-
ce nedávno krajský soud dal zapravdu v jejím 
sporu s Finančním ředitelstvím Plzeň, když 
nesouhlasila s výsledkem kontroly využití 
státní dotace na výstavbu kanalizace. Finanční 
úřad jí totiž uložil státní dotaci vrátit, protože 
podle jeho názoru měla obec nejprve proinves-
tovat vlastní prostředky a teprve pak využít 
přidělenou dotaci. Soud přitom podle Jaroslava 
Perlíka v odůvodnění rozsudku konstatoval, že 
výklad pojmu »porušení rozpočtové kázně« 
musí respektovat platné zákony a že v uvede-
ném případě došlo k porušení této zásady, ne-
boť finanční úřad požadoval po obci splnění 
povinností, které obci nebyly uloženy zákonem 
ani jiným předpisem. 

( r š )  
 

Ke sporu obce Vejprnice s finančním úřadem 
se podrobněji vrátíme v červencovém vydání 
Moderní obce. 

(Pokračování ze stránky 3) 
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